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I 2024 har vi haft 7 planlagte ture. Desuden har vi haft flere ture i samarbejde med  

DOF Sydøstjylland og Horsens Kommune. 

 
Den 1. tur gik til Moesgaard d. 15. maj for at høre og se løvfrøer. Vi mødtes på den  

nederste p-plads ved Moesgaard Museum. Ned over marken bagved er der nogle  

vandhuller, hvor den almindelige løvfrø holder til. Den er 3,5 - 5 cm stor, men med  

en kraftig stemme. Den har været i stærk tilbagegang, men den spreder sig nu, fordi  

man forbedrer dens levemuligheder med flere vandhuller. Det er Danmarks eneste  

frø med sugekopper på fødderne og den lever det meste af sit liv i træer og buske. 

På engelsk hedder den treefrog. Vi inspicerede vandhullet, der i år var så  

vandfyldt, at vi ikke kunne komme om på den anden side. Vi hørte og så en del fugle:  

Gransanger, løvsanger, munk, gulspurv, hvid vipstjert, bogfinke, solsort, rødhals og  

senere i et tilstødende vandhul, vandriksen. 

Men frøerne så og hørte vi ikke. Så holdt vi kaffe/tepause og så nærmest på slaget  

21.30 var de der så. De satte i med deres meget kraftige kvækken og var tæt omkring  

os; men vi kunne ikke få øje på dem. Så stoppede lyden brat. Vi stod der lidt endnu,  

og som ved en kontakt startede de igen og blev ved et stykke tid, hvorefter de igen  

stoppede på en gang. Almindelig løvfrø er nataktiv, så de ville blive ved med at  

kvække, efter at vi var kørt. En fin aftentur, som vi gentager i år. 

 

D. 16. juni var det Vilde Blomsters Dag.  

Desværre kunne vi ikke stille med en vejleder til en tur, da begge vore  

blomsterkyndige bestyrelsesmedlemmer var forhindrede på dagen. Heldigvis  

arrangeres der ture rundt omkring i landet af Dansk Botanisk Forening, og vi var  

velkomne til at deltage. Der blev anvist nogle adresser, hvor medlemmerne kunne  

møde op og deltage i arrangementet. 



 

D. 4. august havde vi en tur til Addit Hede ved Salten Langsø, for at se sommerfugle  

og insekter. Det startede med lidt regn, men solen kom frem, og med den  

sommerfuglene. Der har tidligere ligget en privat flyveplads, samt en flygtningelejr  

og en flygtningekirkegård for tyske flygtninge efter 2. Verdenskrig. Alle dele er nu  

nedlagt. Lyngen blomstrede og duftede. Vi så mange dejlige blomster, bl.a.  

bakkenellike. Vi så krabbeedderkop, blodpletlarve på engbrandbæger, og der var  

dukatsommerfugle, blåfugl, bredpander, græsrandøjer, hedelibeller og svirrefluer.  

En fin eftermiddag. 
 

19. august havde vi tur til Trustrup høje for at se fuldmånen: En blodmåne (dvs.  

måneformørkelse. Vi gik først en tur rundt om på højen og satte os så for at se  

fuldmånen stå op. Det var en fin aften med en storslået udsigt over fjorden. Der var  

en smuk solnedgang og vi så månen, der var stået op bag træerne.  

 

Den 23. august gav foreningen en tur til Den geografiske have i Kolding med guide. 

Desværre regnede det meget med kun med få ophold, så vi var kun 7 sejlivede, der 

havde valgt at deltage. Det var en spændende tur, hvor guiden både fortalte om den  

historiske baggrund for haven og desuden om de forskellige træer og planter. Vi kom  

rundt i de verdensdele, som haven er inddelt i. Spændende. Vi så bl.a. sydbøg,  

mammutblad, vandgran, solcypres, 3 slags japansk gran, rosenhave, urtehave,  

stauder og væksthus. Haven er helt klart et besøg værd, også i regnvejr, og må være  

flot i maj, når alt begynder at blomstre. 
 

Så blev det efterår med svampe. D. 20 oktober havde vi Svampetur i Bjerre Skov  

Vi havde en rigtig fin svampetur. Vi var så heldige at have Christian Ilsøe som guide.  

Vi startede ved P-plads 4 og fulgte mountainbikesporet. Selvom det var sent på  

sæsonen, fandt vi en del svampe, men ikke så mange spiselige, en enkelt Karl Johan,  

en indigo rørhat og kantareller, bl.a. tragtkantarel. Nu frarådes det at spise violet  



ametysthat, da den indeholder arsen. Til gengæld er violet ridderheksehat spiselig,  

dog kan ikke alle kan tåle den. Støvbolde er ok, når de er unge og faste.  

Vi bestemte svampene ved fugletårnet og fik i tilgift havørn og traner. 

 

Vores sidste tur i 2024 gik d. 2. november til Klelund Plantage for at se ulve og  

krondyr. Vi havde en fin tur.  Det var stille vejr med sol. Flere af deltagerne så et  

vildsvin på vejen til Fugletårnet. Fra tårnet blev der set en ulv, desværre ikke noget  

doku-skud. Der blev kikket lidt på svampe og vi gik hen til mindestenen for 4  

flyvere, der forulykkede på stedet i 1944. Vi drak kaffe i Myretuen, en legeplads  

med en stor myre, som børnene kan kravle på. På vej ud af plantagen, kørte vi ned  

ad en sidevej for at se rådyr, desværre uden held. 

Alt i alt et godt år med dejlige oplevelser. 

Vi har haft et fint samarbejde med Naturhistorisk Forening for Fredericia og Omegn, 
Naffo, der altid inviterer os med på deres ture, med DOF-Sydøstjylland, Horsens 
Kommune og Dansk Botanisk Forening.  
Internt i foreningen har vi også haft et fint, positivt samvær. 
 
Afslutningsvis vil jeg gerne takke alle medlemmer og herunder bestyrelsen for et 
godt samarbejde. 
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